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Adam Hamryszczak 
wiceministrem!

Dotychczasowy dyrektor Depar tamentu 
Zarządzania RPO Adam Hamryszczak pracuje już 
w Ministerstwie Rozwoju. Został powołany na 
stanowisko podsekretarza stanu. Przypomnijmy, 
że sekretarzem stanu w tym resorcie jest również 
Jerzy Kwieciński.
Adam Hamryszczak będzie zajmował się m.in. 

realizacją programów Polska Wschodnia oraz Inteligentny Rozwój. W Urzędzie 
Marszałkowskim pracował od 2008, najpierw w Departamencie Wspierania 
Przedsiębiorczości, później został zastępcą dyrektora Departamentu Rozwoju 
Regionalnego. Był odpowiedzialny za koordynację prac związanych 
z przygotowaniem Regionalnego Programu Operacyjnego na lata 2014-2020 
(w tym za prowadzenie negocjacji z Komisją Europejską) oraz opracowanie 
systemu jego  realizacji. W lipcu 2014 r został dyrektorem Departamentu 
Zarządzania RPO.
Adam Hamryszczak skończył prawo na Uniwersytecie Rzeszowskim oraz 
administrację na UMCS w Lublinie. W trakcie studiów był stypendystą Fundacji 
Edukacyjnej Przedsiębiorczości w Łodzi. Jest członkiem  zespołu zadaniowego 
ds. zintegrowanej polityki rozwoju Polski i Europy przy Komitecie 
Przestrzennym Zagospodarowania Kraju Polskiej Akademii Nauk w Warszawie, 
na kadencję 2015-2018. 
TL

Festiwal Nowego Teatru 
w Rzeszowie

Przez dziewięć dni na deskach 
rzeszowskiego teatru występowali 
twórcy teatralni z wielu polskich miast. 
Równocześnie odbywały się warsztaty 
dla młodzieży, panele dyskusyjne, ale 
i ciekawe wernisaże. Wszystko za 
sprawą 54. Rzeszowskich Spotkań 
Teatralnych odbywających się po raz 
drugi w nowej odsłonie pod nazwą 
Festiwalu Nowego Teatru. Festiwal 
przekracza ustanowione granice 
w sztuce,  zmusza do dyskusj i  
i przemyśleń, prowokuje dialog, 
co czyni go charakterystycznym oraz 
wyróżnia na tle innych przeglądów 
teatralnych.
DK

Szpitale w Przemyślu zostaną połączone

Podpisano porozumienie w sprawie połączenia Szpitala 
Miejskiego z Obwodem Lecznictwa Kolejowego w Przemyślu. 
Porozumienie umożliwi w przyszłości połączenie obu 
przemyskich szpitali: miejskiego i wojewódzkiego w jedną dużą 
placówkę. Dokument w tej sprawie podpisał marszałek 
Władysław Ortyl oraz prezydent Przemyśla Robert Choma. 
Porozumienie rozpoczyna proces reorganizacji przemyskiej 
służby zdrowia, który ma usprawnić funkcjonowanie placówek 
i poprawić ich kondycję finansową. Jak podkreślał marszałek 
Władysław Ortyl te zmiany są nieuniknione i niezbędne.
MK/DK

Marszałek wyróżniony 
Orderem

Marszałek Władysław Ortyl został odznaczony 
przez Prezydenta RP Andrzeja Dudę Krzyżem 
Komandorskim Orderu Odrodzenia Polski. 
Uroczystość miała miejsce w Belwederze, w dniu 
Narodowego Święta Niepodległości. Order 
przyznawany jest za wybitne osiągnięcia 
w działalności publicznej podejmowanej 
z pożytkiem dla kraju, za szczególne zasługi dla 
umacniania suwerenności i obronności kraju, dla 
roz woju gospodarki  narodowej,  służby 
publicznej, za wybitną twórczość naukową, 
literacką i artystyczną oraz za wybitne zasługi dla 
rozwoju współpracy z innymi państwami. Osoby 
nim wyróżnione zasłużyły się w służbie państwu 
i społeczeństwu na wielu płaszczyznach. Order 
Odrodzenia Polski to drugie pod względem 
precedencji odznaczenie po Orderze Orła 
Białego.
MM/DK

AEROPOLIS 
rośnie w siłę

Dobiegła końca budowa PPNT 
w podrzeszowskiej Jasionce. To jedno 
z najatrakcyjniejszych miejsc do 
i nwe s t o w a n i a  w  Po ł u d n i o wo -
Wschodniej Polsce – podkreślali 
u c z e s t n i c y  k o n f e r e n c j i  
p o d s u m ow u j ą c e j  t e n  p ro j e k t .  
Inwestycja była współfinansowana ze 
środków EFRR w ramach PO RPW na 
lata 2007-2013. Całkowita wartość 
projektu wyniosła ponad 96 mln zł, 
z czego aż 68 mln zł to dofinansowanie 
z EFRR. W ramach II etapu rozbudowy 
p ows t a ł  k o m p l e k s  I n k u b ato ra  
Technologicznego wraz z Centrum 
Obsługi PPNT, strefa S1-3 oraz 
laboratoria biotechnologii i badawcze 
AEROPOLIS.
DK
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Obchody 
11 listopada 
w Rzeszowie

Jak co roku, Wojewódzkie 
Obchody Święta Niepodległości 
z g r o m a d z i ł y  t ł u m y  
mieszkańców Rzeszowa na 
p l a c u  p r ze d  p o m n i k i e m  
Leopolda Lisa-Kuli. Uroczystości 
rozpoczęła msza święta w 
kościele farnym, po której 
odbyła się musztra paradna, 
defilada wojskowa i przegląd 
kompanii honorowych służb 
mundurowych oraz Strzelca. Po 
wciągnięciu flagi narodowej na 
maszt uczestnicy uroczystości 
odśpiewali hymn państwowy. 
W obchodach uczestniczył 
w i c e m a r s z a ł e k  B o g d a n  
Romaniuk.
MW/DK

Powstanie Dom Polski we Lwowie

Dom Polski – Centrum Kultury Polskiej i Dialogu Europejskiego – taką nazwę nosić będzie ośrodek kultury, nauki 
i promocji polskiego języka oraz tradycji we Lwowie. Będzie on miejscem promocji współczesnej Polski, a swą 
siedzibę znajdą tu stowarzyszenia kulturalne i społeczne. Podczas uroczystości wmurowania kamienia 
węgielnego marszałek Władysław Ortyl powiedział - To ważny dzień i ważna chwila dla Polonii mieszkającej we 
Lwowie, ale także dla nas wszystkich, bo naszym celem jest dobra współpraca z sąsiadami z obwodu lwowskiego, 
który jest dla Podkarpacia regionem partnerskim.
AGN/DK
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W  R z e s z o w i e  p r z e d  u r z ę d e m  
marszałkowskim został odsłonięty pomnik 
u p a m i ę t n i a j ą c y  o f i a r y  k a t a s t r o f y  
smoleńskiej. Uroczystość odbyła się 13 
grudnia 2015 r. Na pomniku znalazły się 
nazwiska pary prezydenckiej Lecha i Marii 
Kaczyńskich, ostatniego prezydenta RP na 
uchodźstwie Ryszarda Kaczorowskiego 
oraz osób związanych z Podkarpaciem. 
W uroczystości wziął udział Marszałek 
Sejmu RP Marek Kuchciński.
Głównymi gośćmi byli przedstawiciele rodzin 
smoleńskich. Wśród uczestników znaleźli się 
także wiceministrowie Jerzy Kwieciński, 
Aleksander Bobko i Adam Hamryszczak, 
wojewoda podk arpack i  Ewa Leniar t ,  
parlamentarzyści,  reprezentanci służb 
mundurowych na czele z dowódcą 21. 
Brygrady Strzelców Podhalańskich płk. dypl. 
Zenonem Brzuszko i szefem WSzW płk. 
Z b i g n i e w e m  W i n i a r s k i m ,  a  t a k ż e  
p r z e d s t a w i c i e l e  d u c h o w i e ń s t w a ,  o r g a n i z a c j i  
kombatanckich, samorządów z Podkarpacia i sąsiednich 
województw. Gospodarzem uroczystości był marszałek 
Władysław Ortyl, który wraz z członkami zarządu oraz 
Przewodniczącym Sejmiku Jerzym Borczem reprezentował 
Samorząd Województwa Podkarpackiego. 
Pomnik poświęcony jest pamięci 9 osób szczególnie 
zasłużonych dla Podkarpacia. Są na nim nazwiska pary 
prezydenckiej: Lecha Kaczyńskiego oraz jego żony Marii 
Kaczyńskiej, która w lutym 2010 roku w urzędzie 
marszałkowskim, podczas uroczystości „Przywracanie 
pamięci” wręczała krzyże komandorskie mieszkańcom 
Podkarpacia, za ratowanie Żydów od zagłady. Jest też 
nazwisko ostatniego Prezydenta RP na uchodźstwie 
Ryszarda Kaczorowskiego, Grażyny Gęsickiej -  Minister 
Rozwoju Regionalnego w rządzie PiS, poseł na Sejm RP 
z okręgu rzeszowsko-tarnobrzeskiego, pochodzącego 
z powiatu jasielskiego senatora RP Stanisława Zająca – 
Wicemarszałk a  S ejmu i  radnego Województ wa 
Podkarpackiego. Na pomniku znalazło się też nazwisko 
związanego z powiatem mieleckim Leszka Deptuły, posła 
PSL, Marszałka Województwa Podkarpackiego. Są też 
nazwiska pochodzących z powiatu jarosławskiego Janiny 
Fetlińskiej – senator PiS VI i VII kadencji oraz gen. bryg. 
Kazimierza Gilarskiego, Dowódcy Garnizonu Warszawa. 
J e s t  t e ż  n a z w i s k o  p o c h o d z ą c e g o  z  p o w i a t u  
kolbuszowskiego gen. Bronisława Kwiatkowskiego, 
Dowódcy Operacyjnego Sił Zbrojnych. 
Obecny na uroczystości Marszałek Sejmu RP Marek 
Kuchciński powiedział: Nie wszystkie okoliczności katastrofy 
smoleńskiej zostały do dzisiaj wyjaśnione i to jest nasze 
zadanie: wyjaśnić całą prawdę o katastrofie smoleńskiej .
List do uczestników uroczystego odsłonięcia i poświęcenia 
pomnika skierował także Prezydent RP Andrzej Duda. 
Odczytał go marszałek Władysław Ortyl.
Pragnę wyrazić wdzięczność wszystkim, którzy zainicjowali 
ideę tego pomnika i przyczynili się do jej urzeczywistnienia. 

Jestem pewien, że będzie to od dzisiaj ważne miejsce 
w społecznej  i duchowej przestrzeni miasta, skupiając uczucia 
rzeszowian i całej społeczności Podkarpacia – napisał w liście 
Prezydent RP Andrzej Duda. 
Marszałek Władysław Ortyl mówił z kolei o dokonaniach 
wszystkich osób, których nazwiska pojawiły się na pomniku. 
Ten pomnik jest wyrazem naszego hołdu i wdzięczności za ich 
dokonania, dowodem pamięci, a zarazem przestrogą, aby 
w przyszłości do takich katastrof nie dochodziło, aby 
bezpieczeństwo osób najważniejszych w kraju było 
priorytetem – powiedział marszałek W. Ortyl.
Głos zabrał także wiceminister Jerzy Kwieciński:
Musimy pamiętać o ofiarach katastrofy, która nie miała 
precedensu w historii świata i która miała olbrzymie znaczenie 
dla naszego kraju. Na pewno dzisiaj bylibyśmy w innym 
miejscu, na innym etapie rozwoju, gdyby tej katastrofy nie było 
– mówił wiceminister Jerzy Kwieciński.
W imieniu rodzin smoleńskich głos zabrała Senator RP Alicja 
Zając. 
My będziemy zawsze pamiętać o tych, którzy odeszli, o tych 
którzy tak wiele dla nas znaczyli za życia, ale i po śmierci, którzy 
otaczają nas nadzwyczajną opieką, co wielokrotnie mieliśmy 
okazję odczuwać – mówiła Senator RP Alicja Zając. 
Uroczystego odsłonięcia pomnika dokonali przedstawiciele 
rodzin smoleńskich: Senator RP Alicja Zając, Klara Gęsicka, 
córka minister Grażyny Gęsickiej, żona zmarłego Posła RP 
Leszka Deptuły - Joanna Krasowska-Deptuła oraz Bartosz 
Fetliński – syn senator Janiny Fetlińskiej. Poświęcenia 
pomnika dokonał ks. infułat Stanisław Mac. 
Po odsłonięciu i poświęceniu pomnika uczestnicy 
uroczystości złożyli wieńce i wiązanki kwiatów. Wyjątkową 
chwilą było zapalenie zniczy i ustawienie ich pod sztalugami 
ze zdjęciami ofiar katastrofy smoleńskiej, które zostały 
upamiętnione na pomniku.
Odlew pomnika z brązu przygotowała Pracownia Rzeźby 
FORMA z Krakowa według projektu rzeźbiarza prof. Karola 
Badyny. 

Pomnik odsłonili: (od lewej) Senator RP A. Zając, J. Krasowska-Deptuła, 
B. Fetliński i K. Gęsicka

Upamiętnienie, hołd i przestroga
Monika Konopka

fot. M. Mielniczuk
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- Panie marszałku, koniec roku to okres podsumowań ale 
i planów. Tym planem numer 1 jest budżet. Przed 
radnymi druga sesja budżetowa. Nie da się ukryć, że 
przychody i wydatki są mniejsze niż przed rokiem. 
Dlaczego?
- Kształtując budżet kierowaliśmy się podstawowymi 
zasadami. Chcieliśmy dochody oszacować na realnym 
poziomie, poszukać oszczędności, by móc zapewnić wkład 
własny do projektów z dofinansowaniem unijnym. Należy 
też  pamiętać ,  aby nie  pr zek rocz yć  zadłużenia  
dopuszczalnego prawem.  Rzecz y wiśc ie  projekt  
przyszłorocznego budżetu zarówno po stronie dochodowej, 
jak i wydatkowej jest nieco niższy, w porównaniu do 
poprzedniego. Jedną z przyczyn jest obniżenie o prawie 30 
mln złotych subwencji z budżetu państwa w ramach tzw. 
janosikowego. Mam wielką nadzieję, że nowy rząd wkrótce 
zajmie się mechanizmem wyrównawczym. Aktualnie 
funkcjonują rozwiązania tymczasowe, które są dla nas 
bardzo niekorzystne. W budżecie przeznaczono pieniądze 
na 37 inwestycji, które będą dofinansowane z nowej 
perspektywy unijnej. Nie są to wszystkie plany związane 
z wydatkowaniem unijnych środków w przyszłym roku więc 
ten budżet na pewno będzie lepiej wyglądał. Mamy 
w planach jeszcze kilka istotnych inwestycji drogowych więc 
myślę, że dobijemy do miliarda złotych. 
- Wspomniał pan o nowym rządzie. W Warszawie 
m o ż e my  l i c z y ć  n a  ws p a rc i e.  N a z w i s k a  k i l k u  
wiceministrów brzmią znajomo?
- W ogóle liczę, że będzie to nowe otwarcie dla Polski. Nowy 
rząd przede wszystkim chce odejść od modelu rozwoju 
polaryzacyjno-dyfuzyjnego, który dawał większe szanse 
d u ż y m  o ś r o d k o m .  N a w e t  n a z w a  b r z m i  o b c o  
i skomplikowanie. Pani premier Beata Szydło mówi 
o zrównoważonym rozwoju i to nas bardzo cieszy. 
Wyrównywanie szans roz wojowych wschodnich 
województw wciąż jest niezwykle istotne. Przy takich 
deklaracjach o rozwój Podkarpacia jestem spokojny. A co do 
nazwisk. Bardzo się cieszę, że w nowym rządzie znalazł się 
Jerzy Kwieciński, w ministerstwie rozwoju. To wybitny 
fachowiec, wielokrotnie nam doradzał,  wspierał 
w negocjacjach z Komisją Europejską. Współpracowałem 
z nim podczas mojej pracy w ministerstwie. Bardzo się cieszę 
się, że jednym z wiceministrów będzie Adam Hamryszczak, 

nasz dotychczasowy dyrektor Departamentu Zarządzania 
RPO. Nie mogę zapomnieć o profesorze Aleksandrze Bobko, 
który będzie pierwszym zastępcą wicepremiera Jarosława 
Gowina. Na czele ministerstwa nauki stoją dwaj słuchacze ks. 
Józefa Tischnera.     
- Cały czas w pana słowach przewija się nowa 
perspekty wa finansowa. Regionalny Program 
Operacyjny ruszył już pełną parą?
- Można tak powiedzieć. Pierwsze nabory już za nami. 
Uruchomione konkursy, przebyte spotkania, plasują nas 
aktualnie w czołówce regionów, jeśli chodzi o stan wdrażania 
regionalnych programów operacyjnych w Polsce. Wśród 
ogłoszonych już naborów znalazły się między innymi te 
z obszaru polityki społecznej, jak również konkursy 
skierowane do przedsiębiorców. Nowością są między innymi 
tak zwane bony na innowacje. Ruszył także nabór wniosków 
na uzbrojenie trenów inwestycyjnych. Właśnie ogłaszamy 
nabór wniosków na bezpośrednie dotacje inwestycyjne dla 
mikro, małych i średnich przedsiębiorstw. Na ten cel 
przeznaczona jest spora kwota, bo 200 mln złotych. Liczymy, 
że zainteresowanie będzie ogromne. W przyszłym roku 
w ramach planowanych konkursów na Podkarpacie na 
różnego rodzaju inwestycje i projekty trafi niebagatelny 
zastrzyk środków - 2 miliardy 600 milionów złotych. Będą to 
na przykład projekty na poprawę sytuacji osób 
bezrobotnych, na prace badawczo-rozwojowe, odnawialne 
źródła energii czy na ochronę dziedzictwa kulturowego oraz 
infrastrukturę komunikacyjną. Będziemy startować 
z pozostałymi naborami, zwłaszcza w tych obszarach, 
w których nie mogliśmy ruszyć w 2015 roku. Oprócz 
naborów wniosków w trybie konkursowym w przyszłym 
roku planowane są także nabory projektów w trybie 
pozakonkursowym. Między innymi na inwestycje drogowe, 
w zakresie ochrony zdrowia, a także na zakup nowego 
taboru kolejowego.
- Czego marszałek województwa chciałby życzyć 
mieszkańcom?
-  Przede wszystkim spokoju i odpoczynku w święta, 
a w nowym roku spełnienia marzeń, radości i zdrowia 
oraz dalszego rozwoju naszego pięknego Podkarpacia

Rozmawiał Tomasz Leyko

Trzy pytania do marszałka Władysława Ortyla

W realizacji RPO 
jesteśmy w krajowej 
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XV sesja Sejmiku Województwa Podkarpackiego 
upłynęła w nietypowej atmosferze. Czworo radnych 
województwa w związku z otrzymaniem mandatów 
poselskich rozpoczęło pracę w Sejmie RP. Zgodnie 
mówili, że z Podkarpaciem nie będą się rozstawać, bo 
rolą posła jest przecież reprezentowanie interesów 
swoich wyborców na szczeblu krajowym. Województwo 
podkarpackie zawsze będzie dla nich domem, dlatego 
w dalszym ciągu zamierzają pracować dla dobra regionu 
i jego mieszkańców.
Anna Schmidt, która dostała się do sejmu z okręgu 
krośnieńsko-przemyskiego podkreślała, że praca w sejmiku 
była dla niej dużym doświadczeniem na poziomie 
samorządowym i politycznym. Zaznaczyła, że wybory 
przewodniczącego sejmiku i wicemarszałka województwa 
[podczas trwającego sejmiku – przyp. red.] są dobrym 
przykładem pracy ponad podziałami politycznymi 
i życzyłaby sobie takiego obyczaju również w parlamencie. 
Podziękowała zarządowi województwa, wszystkim radnym 
i członkom Komisji Edukacji, Kultury i Kultury Fizycznej 
sejmiku województwa za owocną współpracę. Szczególne 
słowa podziękowania skierowała jednak do marszałka 
Władysława Ortyla, bo – jak mówiła - jest on dla niej 
przykładem ogromnej wiedzy merytorycznej i wielkiej klasy 
politycznej. Czuję się zaszczycona, że mogłam z nim 
współpracować i  ucz yć się  samorządu w S ejmiku 
Województwa Podkarpackiego – powiedziała Schmidt.
Słowa podziękowania za współpracę do radnych 
województwa skierowała również Joanna Frydrych. 
Jednocześnie zadeklarowała chęć współpracy z sejmikiem w 
przyszłości.  
Wojciech Buczak, który zdobył mandat z okręgu rzeszowsko-
tarnobrzeskiego złożył gratulacje Bogdanowi Romaniukowi 
i Jerzemu Borczowi, którzy w tym dniu zostali wybrani na 
stanowiska – kolejno: wicemarszałka województwa 
i przewodniczącego sejmiku. Życzył im sukcesów i wsparcia 
społecznego w trakcie pełnienia tych ważnych funkcji. 

Podziękował marszałkowi i radnym za współpracę 
podkreślając, że praca w zarządzie województwa i sejmiku 
była cennym doświadczeniem, które z pewnością przełoży 
się pozytywnie na pracę w parlamencie. Jednocześnie 
zadeklarował współpracę z samorządem w przyszłości.
Mieczysław Miazga, który również dostał się do Sejmu 
z okręgu rzeszowsko-tarnobrzeskiego powiedział, że jako 
wieloletni radny zawsze cenił sobie współpracę ze 
wszystkimi radnymi, członkami zarządu i przewodniczącymi 
sejmiku. Podkreślił, że w swojej służbie nigdy nie marnował 
czasu na złośliwości, jednocześnie starał się być skromny 
i działać dla dobra województwa. Zaznaczył, że jako poseł 
zamierza pracować na rzecz Podkarpacia, dlatego chce być 
na bieżąco w kontakcie z samorządem województwa.

Z sejmiku do sejmu 
Daniel Kozik

4 fot. M. Mielniczuk

Joanna Frydrych dziękuje radnym za współpracę

Odchodząca do sejmu poseł Anna Schmidt
Wojciech Buczak odbiera gratulacje 
od zarządu województwa

Mieczysław Miazga żegna się ze współpracownikami
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Dostępność komunikacyjna 

- Po zmianach, jakie nastąpiły w składzie zarządu 
województwa podkarpackiego powołano pana na 
wicemarszałka województwa. To zdecydowanie inne 
obowiązki niż przewodniczącego sejmiku?
- Tak, rzeczywiście, jest to znacząca różnica, dotycząca 
przede wszystkim kompetencji  i  zakresu moich 
obowiązków. Zadania, jakie teraz powierzył mi marszałek 
Ortyl, na pewno wymagają bardzo dużego zaangażowania. 
Wiążą się także z ogromną odpowiedzialnością. Nadzoruję 
departamenty dróg i publicznego transportu zbiorowego, 
kultury i ochrony dziedzictwa narodowego oraz 
departament społeczeństwa informacyjnego. Jeśli chodzi 
o kluczowe działania, jednym z nich jest chociażby 
przedsięwzięcie realizowane przez Muzeum-Zamek 
w Łańcucie pn. „Ochrona i rozwój dziedzictwa kulturowego 
dawnej Ordynacji Łańcuckiej poprzez prace remontowo-
konserwatorskie oraz wykreowanie nowych przestrzeni 
ekspozycyjnych”, szacowane na 130 mln zł. Kolejne to 
powstające Muzeum Polaków Ratujących Żydów im. 
Rodziny Ulmów w Markowej, czy Muzeum Dziedzictwa 
Kresów Dawnej Rzeczypospolitej, które jest planowane do 
realizacji. Nie wolno nam zapominać o bardzo ważnej 
kwestii, jaką jest infrastruktura drogowa i kolejowa. Na ten 
cel zaplanowaliśmy kwotę 1 mld 356 mln zł, pochodzącą ze 
środków unijnych z perspektywy finansowej na lata 2014 – 
2020. Ponadto planujemy wydać 155 mln zł na drogi lokalne. 
Niezmiernie istotnym przedsięwzięciem jest także Sieć 
Szerokopasmowa Polski Wschodniej, która ma na celu 
zapewnienie dostępu do usług szerokopasmowych 
mieszkańcom, instytucjom publicznym i przedsiębiorcom 
w województwie podkarpackim.
- Budowa dróg wojewódzkich, chodników oraz 
łączników autostradowych to temat zawsze wywołujący 
mnóstwo emocji, nie tylko na Podkarpaciu…
- Kiedy mówimy o infrastrukturze drogowej, musimy przede 
wszystkim mieć na uwadze dostępność komunikacyjną 
województwa podkarpackiego. Mam tu na myśli dawną 
drogę krajową nr 4, drogę międzynarodową DK9, magistralę 

kolejową E30, drogę krajową nr 19, autostradę A4, drogę 
ekspresową S19, lotnisko regionalne Rzeszów – Jasionka. 
Ponadto Podkarpacie leży na trasie międzynarodowego 
szlaku drogowego „Via Carpathia”, łączącego siedem krajów 
Unii  Europejskiej.  To usytuowanie i  dostępność 
komunikacyjna stwarza dla naszego regionu określone 
przewagi. Im lepsza dostępność komunikacyjna, tym lepsze 
potencjalne warunki do rozwoju gospodarczego, 
podnoszenia poziomu i jakości życia jego mieszkańców. 
Region, który ma stosunkowo dobrze rozwinięty dostęp 
komunikacyjny, jest atrakcyjny, chociażby pod względem 
inwestycyjnym. W systemie komunikacyjnym naszego 
województwa ogromne znaczenie odgrywa m.in. transport 
kolejowy, na którego modernizację i zakup taboru chcemy 
przeznaczyć 520 mln zł. To niektóre z zadań, jakie stoją na 
c hw i l ę  o b e c n ą  p r z e d  z a r z ą d e m  wo j e wó d z t w a  
podkarpackiego w nowej perspektywie finansowej 
obejmującej lata 2014 – 2020.
- Grudzień to czas podsumowań odchodzącego roku 
i planów na najbliższe dwanaście miesięcy…
- To był trudny rok, kończący realizację inwestycji w ramach 
starej perspektywy finansowej. Zarząd musiał nieustannie je 
monitorować i reagować na pojawiające się zagrożenia. 
Mam tutaj na myśli chociażby Centrum Wystawienniczo-
Kongresowe, trasy rowerowe, sieć szerokopasmową. Patrząc 
z perspektywy nadchodzącego roku, ważne kwestie to 
przede wszystkim te związane z przygotowaniem się do 
absorpcji środków unijnych na rozwój infrastruktury 
transportowej, na zadania z zakresu kultury i społeczeństwa 
informacyjnego. Mam nadzieję, że rok 2016 będzie owocny 
i uda nam się zrealizować zaplanowane inwestycje. 
Korzystając z okazji, chciałbym życzyć Wszystkim 
Mieszkańcom Województwa Podkarpackiego Zdrowych 
i Błogosławionych Świąt Bożego Narodzenia. Niech Łaska 
Boża zawsze nas wyprzedza.
Dziękuję za rozmowę.
 

Rozmawiała Zofia Sumara

fot. M. Mielniczuk

Bogdan Romaniuk – wicemarszałek województwa podkarpackiego od 30 października 2015 r.; wcześniej przewodniczący sejmiku województwa 
podkarpackiego. Radny województwa podkarpackiego III, IV i V kadencji. Członek zarządu województwa podkarpackiego IV kadencji od dnia 27 maja 2013 r.
W latach 1999 – 2002 pełnił funkcję sekretarza powiatu kolbuszowskiego, następnie starosty powiatu kolbuszowskiego (2002 – 2006).
Posiada wykształcenie wyższe teologiczne; absolwent Katolickiego Uniwersytetu Lubelskiego Jana Pawła II w Lublinie. Społecznik, inicjator wielu 
przedsięwzięć kulturalnych, m.in. powstania Muzeum Kardynała Adama Kozłowieckiego SJ w Hucie Komorowskiej i rewitalizacji byłego założenia dworsko-
parkowego na tym terenie. Jest również jednym z pomysłodawców budowy Muzeum Polaków Ratujących Żydów podczas II wojny światowej im. Rodziny 
Ulmów w Markowej.

szansą na lepszy rozwój 
województwa podkarpackiego

Rozmowa z nowym Wicemarszałkiem Województwa Podkarpackiego Bogdanem Romaniukiem
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Nowi radni zasiedli   

Aleksandra Gorzelak –Nieduży 

w sejmikowych ławachw sejmikowych ławachw sejmikowych ławach

fot. M. Mielniczuk

Radna Anna Huk odbiera gratulacje

Radny Jacek Kotula składa ślubowanie

Chcą służyć pomocą mieszkańcom, wspierać obszary 
rolnicze oraz realizować przedsięwzięcia ważne dla 
społeczności, które reprezentują – takie plany na 
najbliższe trzy lata mają nowi radni województwa 
podkarpackiego, którzy podczas sesji 30 listopada 
złożyli uroczyste ślubowanie. 

Anna Huk z Radymna, Ewa Leniart z Rzeszowa, Jacek Kotula 
także ze stolicy Podkarpacia oraz Sławomir Miklicz  z Sanoka 
– to właśnie oni  są nowymi radnymi, którzy reprezentują 
mieszkańców Podkarpacia w sejmiku, czyli lokalnym 
parlamencie.  

Zasiedli w sejmikowych ławach w miejsce dotychczasowych 
radnych – Anny Schmidt –Rodziewicz, Mieczysława Miazgi, 
Wojciecha Buczaka oraz Joanny Frydrych, którzy po 
ostatnich wyborach parlamentarnych reprezentują 
Podkarpackie w Sejmie RP. 

„Uroczyście ślubuję rzetelnie i sumiennie wykonywać 
obowiązki wobec Narodu Polskiego, strzec suwerenności 
i interesów Państwa Polskiego, czynić wszystko dla 
p o m y ś l n o ś c i  O j c z y z n y,  w s p ó l n o t y  s a m o r z ą d o w e j  
województwa i dobra obywateli, przestrzegać Konstytucji 
i innych praw Rzeczypospolitej Polskiej”  - taką przysięgą, 
uzupełnioną słowami „Tak mi dopomóż Bóg” nowi radni 
rozpoczęli swą publiczną misję.     

Anna Huk, Ewa Leniart i Jacek Kotula w sejmikowych ławach 
są debiutantami. Sławomir Miklicz godność radnego 
województwa piastował już w dwóch poprzednich 
kadencjach sejmiku. 

Kim są i czym chcieliby się zająć nowi radni ? 

Anna Huk z wykształcenia jest nauczycielem polonistyki 
i logopedą.  Mieszka w Radymnie i nie ukrywa, że zależy jej, 
aby dobrze reprezentować interesy wyborców  z tego 
terenu.    

Byłam radną w mojej miejscowości, działam w związkach 
i przede wszystkim stawiam na ludzi.  Sprawy 
ludzkie są dla mnie bardzo ważne. Osoby, które na 
mnie głosowały, region, z którego pochodzę 
pokładają we mnie bardzo duże nadzieje. Będę 
starała się zająć wszystkimi sprawami, jakie moi 
wyborcy będą mi zgłaszać  – mówi radna Anna 
Huk. I dodaje: Chciałabym być takim łącznikiem 
m i ę d z y  s p r a w a m i  m o j e j  m i e j s c o w o ś c i  
a  samorządem  województwa. 

Ślubowanie złożyła też radna Ewa Leniart, która 
zastąpiła w sejmiku Wojciecha Buczaka. 
W związku z jej nominacją na wojewodę 
podkarpackiego musiała zrzec się przyjętego 
właśnie mandatu. W pracy w sejmiku zastąpi ją 
kolejna osoba na liście z największą liczbą 
głosów - Zbigniew Kuźniar.
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Podniebne przeżycia w Mielcu

Jacek Kotula jest ekonomistą. Pracuje z Zakładzie 
Ak t y w i z a c j i  Z awo d owe j  w  Wo l i  R a f a ł ows k i e j ,  
a  jednocześnie jest  aktywnym społecznik iem, 
koordynatorem Fundacji Pro - Prawo do życia na 
Podkarpaciu.  Rozpoczynając pracę w sejmiku chce skupić 
się na pomocy wszystkim tym, którzy zwrócą się do niego 
ze swymi problemami. 

Chciałbym pomóc ludziom, w tym co ich gnębi i denerwuje, 
takie sprawy chciałbym pomóc rozwiązać. Na pierwszy rzut 
myślę o takiej sprawie, jak odbieranie rodzicom dzieci 
z  p o w o d u  b i e d y.  O d  p a n a  e u r o p o s ł a  J a n u s z a  
Wojciechowskiego wiem, że Podkarpacie niechlubnie bryluje 
w tej klasyfikacji, najwięcej dzieci w Polsce odbiera się na 
Podkarpaciu. Szczególnie jakaś epidemia jest w powiecie 
niskim – w ciągu 5 lat odebrano tam prawie 400 dzieci. 
Chciałem się tą sprawą zainteresować, sprawdzić co stoi za 
tym wszystkim – deklaruje radny województwa, Jacek 
Kotula.  

Już po raz trzeci w sejmikowych ławach zasiadł z kolei 
Sławomir Miklicz. Z wykształcenia jest prawnikiem. Mieszka 
w Sanoku.   

Chcę pracować na rzecz tego województwa, dla 
mieszkańców, tak jak to czyniłem przez dwie poprzednie 
kadencje. Tak samo zamierzam pracować w tej kadencji. 
Swoją pracą chcę przyczynić się do rozwoju województwa, 
kontrolować władzę dla dobra tego regionu – takie mam 
zamierzenia na najbliższe 3 lata – deklaruje radny Sławomir 
Miklicz. Radny Miklicz reprezentuje w sejmiku klub 
Platformy Obywatelskiej. 

Już na swej pierwszej sesji nowi radni zmierzyli się z jedną 
z najbardziej kluczowych dla regionu kwestii, czyli 
projektem budżetu województwa na 2016 rok. 

fot. M. Mielniczuk

Gratulacje dla radnej Ewy LeniartŚlubowanie radnego Sławomira Miklicza







Smakowicie, odlotowo, rytmicznie
Monika Konopka

Etniczne brzmienia, specjały podkarpackiej kuchni, 
zabawa na symulatorze lotów, a do tego wystawa prac 
malarskich oraz nowy film reklamowy o smakach 
i walorach turystycznych Podkarpacia. Tak promował się 
nasz region na Expo 2015 w Mediolanie.

Atrakcje przygotowane przez województwo podkarpackie 
doskonale wpisały się w hasło przewodnie wystawy - 
„Żywienie planety, energia dla życia”. W Mediolanie nasz 
region  zaprezentował przede wszystkim to, z czego słynie 
czyli znakomitą żywność wysokiej jakości. Podczas 
degustacji, które odbywały się kilka razy dziennie, osoby 
odwiedzające Polski Pawilon mogły skosztować – 
w zależności od pory dnia - różnych przysmaków.

Produkcja żywności wysokiej jakości, ekologiczne rolnictwo 
i przetwórstwo oraz smaczne regionalne, tradycyjne produkty, 
to wielki potencjał Podkarpacia, który promujemy i rozwijamy. 
To nasza tzw.  inteligentna specjalizacja - „jakość życia”. 
Dlatego nasz udział w Expo był jak najbardziej zasadny i dał 
nam możliwość porównania się z innymi krajami oraz 
podpatrzenia najnowszych trendów w tej dziedzinie – mówi 
Michał Tabisz,  dyrektor Departamentu Promocji  
i Współpracy Gospodarczej UMWP.

Podkarpackie jest rekordzistą w kraju jeżeli chodzi 
o zarejestrowane produkty regionalne. Dlatego musimy je 
promować, między innymi tym była podyktowana nasza 
obecność na EXPO. W Mediolanie pokazały się setki państw, nie 
mogło nas tam zabraknąć – tłumaczy Jerzy Borcz, 
Przewodniczący Sejmiku Województwa Podkarpackiego.

Podczas podkarpackich dni na EXPO był też element 
związany z lotnictwem – kolejną inteligentną specjalizacją 
Podkarpacia. To symulator lotów, do którego ustawiały się 
kolejki. Swoich sił w pilotażu chcieli spróbować wszyscy: 
zarówno dzieci jak i dorośli. Były też etniczne brzmienia 
w wykonaniu zespołu Karczmarze oraz nowoczesna muzyka 
DJ Satora. Nie zabrakło też pierwiastka artystycznego. Duże 
zainteresowanie odwiedzających wzbudziła wystawa 
malarska „Kontrasty” – przygotowana przez członków 
Zw i ą z k u  Po l s k i c h  A r t y s t ów  P l a s t y k ów  O k r ę g u  
Rzeszowskiego.

184 dni, 21 milionów zwiedzających, 145 państw 
i organizacji zgromadzonych na 110 hektarach.

Wystawa Światowa EXPO 2015 odbywała się w Mediolanie 
od maja do końca października. Wzięło w niej udział blisko 
150 państw, które przygotowały specjalnie na tę okazję 
oryginalne stoiska z mnóstwem atrakcji. Na ponad 100 

hektarach można było zobaczyć ciekawostki, najnowsze 
osiągnięcia techniczne, a także skosztować smakołyków 
z różnych stron świata. 

Polski Pawilon, który był jednym z największych na EXPO, 
miał ażurową elewację przypominającą skrzynki na jabłka. 
Na samej górze znajdował się ogród, a wewnątrz były 
ekspozycje prezentujące nasz kraj. Odwiedziło go w sumie 
1,7 mln osób, a tysiące zobaczyły także atrakcje, jakie 
w październiku prezentowało Podkarpackie. 

Po zakończeniu wystawy wydarzenie podsumowano 
w Warszawie, w siedzibie Polskiej Agencji Informacji 
i Inwestycji Zagranicznych. O udziale naszego regionu mówił  
Michał Tabisz,  dyrektor Departamentu Promocji  
i Współpracy Gospodarczej UMWP.

Dla ludzi z całego świata, EXPO było lekcją o naszej części 
Europy i o regionach, które ją tworzą - ocenił udział 
Podkarpacia w Expo dyrektor Michał Tabisz.
Do Pawilonu Polskiego ustawiały się tłumy. Przyciągnęliśmy aż 
1,7 mln odwiedzających. To o ponad połowę więcej niż 
pierwotnie oczekiwaliśmy – mówił podczas spotkania 
z mediami prezes PAIiIZ Sławomir Majman, pełniący na 
Wystawie Światowej EXPO 2015 w Mediolanie funkcję 
Komisarza Generalnego Sekcji Polskiej.

Podkarpacki Przegląd Samorządowy10

na Expo w Mediolaniena Expo w Mediolaniena Expo w Mediolanie

Co to jest Expo? Krótka historia
Expo to prezentacja zdobyczy kulturalnych, naukowych i technicznych krajów z całego świata. Pierwsza wystawa odbyła się w 1751 roku w Londynie, 
a dwie następne w 1798 r. i 1802 r. w Paryżu, jednak za pierwszą prawdziwie międzynarodową wystawę światową uznaje się Wielką Wystawę w Londynie 
w 1851 r. Od 1967 roku prezentacje poszczególnych państw odbywają się w pawilonach narodowych, a cała impreza nosi nazwę Expo. Z okazji Wystaw 
Światowych powstało wiele słynnych budynków, m.in. Wieża Eiffla. Symbolem EXPO w Mediolanie było Drzewo Życia wysoki na prawie 40 metrów monument, 
przy którym odbywały się multimedialne pokazy.

fot. M. Mielniczuk
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Budowa Centrum Wystawienniczo-Kongresowego 
w Jasionce dobiega końca. Inwestor zastępczy, 
którym jest Rzeszowska Agencja Rozwoju 
Regionalnego S.A. - prowadzi proces odbiorów 
częściowych obiektu.  

To ważny i historyczny moment. Ta niezwykle trudna 
inwestycja zmierza do szczęśliwego końca. Jestem 
przekonany, że Centrum Wystawienniczo-Kongresowe 
będzie wizytówką naszego województwa. To co 
zdążyłem zobaczyć wygląda imponująco – mówi 
marszałek Władysław Ortyl.

Na II kondygnacji części kongresowej zostały odebrane 
pomieszczenia biurowe, małe sale konferencyjne oraz 
sanitariaty. Dokonano również odbioru kuchni wraz 
z zapleczem, mieszczącej się na parterze części 
kongresowej budynku. Łączna powierzchnia 
odebranych pomieszczeń to około 1 500 m2. Odbiory 
są na bieżąco kontynuowane przez specjalną komisję, 
w  s k ł a d  k t ó r e j  w c h o d z ą  p r z e d s t a w i c i e l e  
zamawiającego, Inżyniera Kontraktu, branżowi 
inspektorzy nadzoru, przedstawiciele wykonawcy oraz 
podwykonawcy. 

W  n a s t ę p n e j  k o l e j n o ś c i  o d b i e r a n e  b ę d ą  
pomieszczenia w części kongresowej na parterze oraz 
na pierwszym piętrze obiektu. Będą to między innymi 
dwie duże sale konferencyjne oraz sala bankietowa, a 
także kolejne sanitariaty, pomieszczenia socjalne, 
magazyny, itp. Łączna powierzchnia tych pomieszczeń 
to około 2 000 m2. 

Aby przyspieszyć oddanie CWK na budowie pracuje 
każdego dnia ponad  400 pracowników. Rozpoczęto 
już wyposażanie obiektu, trwa montaż urządzeń 
k u c h e n nyc h  o r a z  s a n i t a r i a t ó w.  N a s t ę p n i e  
zaplanowany jest montaż foteli audytoryjnych w sali 
kongresowej oraz dostawa mebli do całego obiektu. 

Jeżeli wszystko pójdzie zgodnie z planem przekazanie 
CWK zamawiającemu nastąpi do końca grudnia – 
zapewnia prezes RARR Janusz Fudała.

CENTRUM WYSTAWIENNICZO-KONGRESOWE   

Tomasz Leyko

na finiszu!na finiszu!na finiszu!
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Rowerzyści i piesi mogą już korzystać z nowej przeprawy 
przez San w Przemyślu. To drewniana kładka, która 
połączyła dwa popularne miejskie deptaki - Wybrzeże 
Józefa Piłsudskiego z Wybrzeżem Ojca Św. Jana Pawła II. 
Jako pierwsi przeszli po niej marszałek Władysław Ortyl 
i prezydent Przemyśla Robert Choma. Kładka jest 
elementem projektu Green Velo Wschodni Szlak 
Rowerowy.
Cieszymy się, że możemy oddawać do użytku poszczególne 
elementy trasy rowerowej w Polsce Wschodniej. Ten szlak 
ciągnący się przez pięć województw, w tym Podkarpackie, 
będzie naprawdę wielką atrakcją dla turystów, a powstała 
i n f ra s t r u k t u ra  b ę d z i e  s ł u ż y ł a  t a k ż e  m i e s z ka ń co m  
poszczególnych miejscowości, tak jak kładka w Przemyślu – 
mówił podczas otwarcia marszałek Władysław Ortyl.
To świetna przeprawa, jest bardzo ciekawa architektonicznie 
i dobrze koresponduje z zabytkowymi budynkami Przemyśla. 
Cieszymy się, że powstała, zwłaszcza, że nie wydaliśmy na tę 
inwestycję żadnych pieniędzy z budżetu miasta – podkreślał 
prezydent Przemyśla Robert Choma.
Po kładce z marszałkiem i prezydentem przeszli mieszkańcy 
Przemyśla, niektórzy przejechali rowerami, tak jak Jerzy 
Kuzio, który nie mógł się doczekać otwarcia. 
Bardzo ładna kładka. Od początku obserwowałem jak ją 
budują, pożyteczna rzecz i cieszę się, że powstała – mówił pan 
Jerzy.
Kładka waży 175 ton i jest zbudowana z drewna klejonego, 
aby dobrze komponowała się z zabytkową zabudową 
miasta. Jej konstrukcję tworzy stalowy pylon o wysokości 38 
m wraz z dwoma dźwigarami z drewna klejonego 
o wysokości 155 cm oraz długości 138 m, stężonymi 
stalowym rusztem. Dźwigary są jednocześnie balustradami. 
Kładka została podwieszona za pomocą 24 stalowych lin. Jej 
pokład oraz wewnętrzne obicie zostały wykonane z drewna 

kompozytowego odpornego na działanie warunków 
atmosferycznych. 
Wykonawcą przeprawy była firma SKANSKA, która budowała 
ją w nietypowy sposób, nad brzegiem rzeki, a dopiero po 
zbudowaniu kładkę obrócono i ustawiono w poprzek rzeki. 
Koszt budowy kładki i dodatkowej infrastruktury czyli 
Miejsca Obsługi Rowerzystów to 4,8 mln zł. Większość tej 
kwoty pochodzi ze środków unijnych. 

Przeprawa w Przemyślu to jeden z wielu elementów 
infrastruktury powstałej w ramach projektu Green Velo 
Wschodni Szlak Rowerowy, który na Podkarpaciu jest już na 
finiszu. Długość trasy rowerowej biegnącej przez nasz 
region to prawie 460 km. Prowadzi ona przez powiaty 
lubaczowski, jarosławski, przemyski, rzeszowski, łańcucki, 
leżajski, niżański, stalowowolski oraz tarnobrzeski. 

W całym kraju trasa rowerowa to niemal 2 tys. km. Projekt 
„Trasy rowerowe w Polsce Wschodniej” powstał dzięki 
dofinansowaniu ze środków Programu Operacyjnego 
Rozwój Polski Wschodniej. Koszt budowy podkarpackiego 
odcinka to 74 mln złotych. 85 procent tej kwoty to środki 
unijne, 10 procent pochodzi z budżetu państwa, a kolejne 
5 procent z budżetu województwa.

Przemyśl ma nową przeprawę 
Monika Konopka
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Jaka przyszłość polskiej energetyki?  
Paweł Tworek

Przyszłość polskiej energetyki, unijna polityka 
klimatyczna, czy rozwój odnawialnych źródeł 
energii – to tylko wybrane tematy poruszane na 
Eco Energy Summit 2015, które pod koniec 
października odbyło się w Rzeszowie. Wydarzenie 
gromadzące rzesze ekspertów z kraju i z zagranicy, 
dotyka kluczowych kwestii związanych z rozwojem 
strategicznych sektorów polskiej gospodarki – 
energetycznego, paliwowego i gazowniczego.
Tegoroczna edycja Kongresu została zorganizowana 
pod hasłem „Polska energetyka wobec kluczowych 
wyzwań przyszłości”. Podczas paneli, które przybrały 
formę debaty nad najważniejszymi problemami, 
wypowiadali się nie tylko eksperci z branży 
energetycznej, ale również przedstawiciele rządu, 
samorządu oraz świata nauki.
Patronat honorowy nad imprezą objął Marszałek 
Województwa Podkarpackiego Władysław Ortyl. W 
wystąpieniu inaugurującym marszałek podkreślił  
fundamentalne znaczenie bezpieczeństwa energetycznego 
dla każdego państwa akcentując jego wpływ na rozwój 
gospodarki. 
— Jednym z głównych celów polityki energetycznej Polski jest 
zapewnienie trwałego zaopatrzenia w energię, która 
spełniałaby wymogi związane z ochroną środowiska, przy 
jednoczesnym wzroście gospodarczym — zaznaczył 
marszałek Władysław Ortyl.
Marszałek z wróci ł  również uwagę na działania 
podejmowane przez samorząd województwa, wpisujące się 
w politykę energetyczną państwa, a zarazem wpływające na 
rozwój regionu.
—  A b y  s p r o s t a ć  w y m a g a n i o m  b e z p i e c z e ń s t w a  
energetycznego i zrównoważonego rozwoju, samorząd 
Podkarpacia podjął wiele inicjatyw oraz opracował szereg 
dokumentów strategicznych. Wśród nich najważniejszym jest 
Strategia Rozwoju Województwa – Podkarpackie 2020 — 
wskazał marszałek.
K o n g r e s  z o r g a n i z o w a ny  p r z e z  D z i e n n i k  
Rzeczpospolita stał się okazją do dyskusji nie tylko o 
najistotniejszych problemach i wyzwaniach polskiej 
polityki energetycznej, ale także poruszył tematy 
związane z gospodarką energetyczną jednostek 
samorządu terytorialnego, czy tak małych 
podmiotów jak gospodarstwa domowe, z rozwojem 
odnawialnych źródeł energii (OZE) i wyzwaniami, 
jakie stawia planowanie energetyczne.
To właśnie OZE były jednym z głównych tematów 
omawianych przez Członka Zarządu Województwa 
Podkarpackiego — Lucjana Kuźniara, który jako 
jeden z panelistów poruszył problem wpływu 
energetyki na zrównoważony rozwój regionów. 
W trakcie debaty podkreśl i ł  konieczność 
zwiększenia wykorzystywania odnawialnych źródeł 
energii na Podkarpaciu. 
— Szczególnie poprzez tworzenie w oparciu 

o miejscowe źródła energii małych systemów energetycznych, 
zaspokajając ych lokalne potr zeby,  umacniając ych 
podkarpacką gospodarkę, jesteśmy w stanie w znacznym 
stopniu uniezależnić nasz region od zaopatrzenia 
zewnętrznego w energię — zaznaczył członek zarządu. 
Lucjan Kuźniar nawiązał także do dokumentów 
strategicznych województwa, których jednym z głównych 
celów jest zwiększenie bezpieczeństwa energetycznego 
i  e f e k t y w n o ś c i  e n e r g e t y c z n e j  w o j e w ó d z t w a  
podkarpackiego poprzez racjonalne wykorzystanie paliw 
i energii z uwzględnieniem lokalnych zasobów, w tym 
odnawialnych źródeł energii.
Zwieńczeniem działań w kierunku zrównoważonego 
rozwoju energetyki — w tym rozwoju OZE na terenie 
województwa podkarpackiego oraz poprawy jakości 
powietrza — jest fakt, iż właśnie na ten cel w ramach RPO WP 
na lata 2014 — 2020 przeznaczono prawie 254 mln EUR.
Konferencja zakończyła się dyskusją z uczestnikami 
kongresu, którzy chętnie zadawali pytania prelegentom.
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Rośnie atrakcyjność gospodarcza Podkarpacia. Tak 
wynika z najnowszego raportu przygotowanego przez 
TNS Polska. Wyniki badań zostały zaprezentowane 
podczas V Kongresu Innowacyjnego Marketingu 
w Samorządach. 
 
Według badań atrakcyjność gospodarcza Podkarpacia 
wzrosła o 10% w porównaniu do sytuacji sprzed pięciu lat. 
Atrakcyjność turystyczna utrzymała się na podobnym 
wysokim poziomie: w 2010 r. wynosiła 62%, w 2015 r. – 61%. 
Wzrosły też wskaźniki związane z chęcią zamieszkania 
w naszym regionie z 21% do 25%. Z raportu wynika również, 
że Podkarpackie wraz z województwem warmińsko-
mazurskim jest najlepiej postrzeganym regionem Polski 
Wschodniej i jest w pierwszej szóstce najbardziej 
atrakcyjnych województw. Dyrektor Departamentu 
Promocji i Współpracy Gospodarczej, Michał Tabisz, tak 
tłumaczy dobre wyniki badań:
Dzieje się tak oczywiście dzięki naszym przedsiębiorcom, dzięki 
temu, że aktywnie wspieramy klastry działające na terenie 
Podkarpacia, takie jak Dolina Lotnicza, Klaster Informatyczny 
oraz inne. Ale ogromne znaczenie w tej kwestii miało 
opracowanie i wdrożenie strategii marki województwa 
podkarpackiego. Strategia zamyka właśnie swój pierwszy etap. 
Oceniliśmy go realizując badanie na próbie ogólnopolskiej, 
które pokazało, że warto było ją wdrażać, bo przyniosła 
wymierne efekty. Najbardziej zauważalnym rezultatem jest 
właśnie wzrost atrakcyjności gospodarczej Podkarpacia – 
tłumaczy Michał Tabisz.

Z badań przeprowadzonych przez TNS Polska wynika 
również, że nasz region kojarzony jest najczęściej 
z Bieszczadami i Jeziorem Solińskim, a nasze 
najbardziej znane marki to Browar Leżajsk, 
Krośnieńskie Huty Szkła, Firma Oponiarska 
Dębica. W porównaniu do badania z 2010 r. 
nastąpił wzrost skojarzenia z Doliną Lotniczą, 
choć wciąż jest na poziomie 34%.
Nasze działania promocyjne przyniosły efekt, 
ale w dalszym ciągu wiemy ile przed nami pracy, 
a b y  d o ś c i g n ą ć  t e  n a j b a r d z i e j  p r ę ż n e  
gospodarczo regiony. I to jest nasze zadanie na 
kolejne lata. Mamy na to pozyskane niemałe 
ś r o d k i  z  U n i i  E u r o p e j s k i e j  w  ra m a c h  
Regionalnego Programu Operacyjnego. Od 
przyszłego roku te pieniądze będą aktywnie 
wykorzystywane. Grupą, która najbardziej 
z  n i c h  s k o r z y s t a  s ą  m a ł e  i  ś r e d n i e  

przedsiębiorstwa. I myślę, że za pięć lat atrakcyjność 
gospodarcza Podkarpacia jeszcze wyraźniej wzrośnie – 
zapewnia Michał Tabisz.

Wyniki raportu zostały zaprezentowane podczas Kongresu 
Innowacyjnego Marketingu w Samorządach, który przez 
dwa dni listopada odbywał się w Rzeszowie. Wzięli w nim 
udział przedstawiciele samorządów, administracji, agencji 
PR oraz instytucji okołobiznesowych, którzy podczas 
prelekcji i warsztatów uczyli się jak skutecznie wdrażać 
innowacyjne rozwiązania oraz narzędzia marketingowe 
w samorządach i regionach. Samorząd Województwa 
Podkarpackiego był partnerem Kongresu.

 
Atrakcyjne Podkarpacie

Monika Konopka 
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Brzozów ma obwodnicę. Powstała w rekordowo szybkim 
tempie, bo zaledwie w rok. Na drogę czekali przede 
wszystkim mieszkańcy miasta, ale – jak powiedział 
podczas uroczystego otwarcia marszałek Władysław 
Ortyl - nowa inwestycja z pewnością będzie służyć 
kierowcom z całego województwa oraz turystom 
odwiedzającym nasz region.

W otwarciu obwodnicy wziął udział marszałek Władysław 
Ortyl, wicemarszałkowie – Maria Kurowska i Bogdan 
Romaniuk, a także Przewodniczący Sejmiku Województwa 
Podkarpackiego, Jerzy Borcz. Nie zabrakło też radnych 
województwa i przedstawicieli lokalnego samorządu oraz 
mieszkańców Brzozowa, którzy pomimo niesprzyjającej 
pogody licznie uczestniczyli w oddaniu nowej drogi.

To była inwestycja, na którą mieszkańcy Brzozowa czekali 
kilkanaście lat. Dzisiaj staje się  faktem. Ta droga służyć będzie 
nie tylko mieszkańcom miasta, ale także kierowcom z całego 
województwa oraz turystom, którzy będą jechali w Bieszczady. 
Jest to jedna z pierwszych obwodnic, które zaplanowaliśmy do 
realizacji na Podkarpaciu  – mówił podczas otwarcia drogi 
marszałek Władysław Ortyl.
 
Obwodnica Brzozowa powstała w rekordowo szybkim 
tempie. Dokładnie 22 października 2014 roku została wbita 
pierwsza, symboliczna łopata pod jej budowę, a już rok 
później - 19 listopada pierwsi kierowcy przejechali nową, 
komfortową, kompleksowo wyposażoną drogą.
 
To bardzo szybkie tempo prac jak na tego typu inwestycję, 
zwłaszcza, że sporym wyzwaniem dla wykonawcy były trudne 
warunki gruntowe – tłumaczy  Piotr Miąso, dyrektor PZDW – 
obwodnica na pewno uwolni miasto od ruchu tranzytowego, 
od uciążliwego hałasu i zanieczyszczeń. Dzięki temu zwiększy 
się komfort i jakość życia mieszkańców Brzozowa, ale ta droga 
ma znaczenie ponadlokalne, gdyż ułatwia podróż wszystkim 
kierowcom jadącym w Bieszczady.

Obwodnica Brzozowa gotowa
Monika Konopka

Obwodnica Brzozowa w liczbach

Koszt inwestycji to prawie 72 mln złotych. Projekt 
realizowany był z wykorzystaniem mechanizmu 
elastyczności w ramach Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa Podkarpackiego na lata 
2007 – 2013. Inwestycja została sfinansowana 
z oszczędności powstałych po rozliczeniu RPO WP na lata 
2007 - 2013.

Szukaliśmy różnych źródeł finansowania, ale udało nam się 
zrealizować to zadanie jeszcze ze środków Regionalnego 
Programu Operacyjnego na lata 2007-2013 i bardzo się 
z tego cieszymy, że tak efektywnie udało się wykorzystać te 
pieniądze – mówi marszałek W. Ortyl.
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Droga i co jeszcze?

Obwodnica ma długość około 3,4 km. W ramach inwestycji 
wykonano również:
- 2 mosty (nad potokiem Sietnica oraz nad rzeką Stobnica);
- 3 wiadukty (dwa nad drogami gminnymi, jeden wiadukt 
jako przejazd gospodarczy zintegrowany z przejściem dla 
zwierząt);
- 3 nowe skrzyżowania, a 1 zostało przebudowane;
- przebudowano drogi lokalne;
- wybudowano drogi wewnętrzne do obsługi przyległego 
terenu;
- powstały nowe chodniki, ciągi rowerowe i pieszo – 
rowerowe;
- wykonano ekrany akustyczne (dł. prawie 3 km) 
i przeciwolśnieniowe (dł. 220 m);
- oświetlenie drogowe 
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Płat wieprzowego, wędzonego mięsa, o długości do 50 
i szerokości do 20 centymetrów, z wyczuwalnym 
smakiem i zapachem wędzenia oraz przypraw takich jak 
pieprz, ziele angielskie i liść laurowy – to opis 
najnowszego podkarpackiego przeboju na Liście 
produktów tradycyjnych Ministra Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi. 
Za tym opisem kryje się boczek wędzony firmy Osip 
z Wierzawic. To już 200. produkt z Podkarpacia, który trafił na 
tę prestiżową, ogólnopolska listę, na której znajdują się 
najlepsze produkty wytwarzane według tradycyjnych 
receptur. 

Wpisanie boczku wędzonego z Wierzawic na Listę 
produktów tradycyjnych Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
odbyło się 18 października br. podczas II Podkarpackiego 
Pikniku Produktów Tradycyjnych i Regionalnych, który odbył 
się przed urzędem marszałkowskim w Rzeszowie. 
Pamiątkowy dyplom wręczył wytwórcom przedstawiciel 
ministra - Dariusz Goszczyński. Gratulacje dla producentów 
boczku z Wierzawic przekazali wicemarszałek województwa 
Wojciech Buczak oraz członek zarządu Lucjan Kuźniar.  

Cieszę się z dzisiejszego wydarzenia i serdecznie gratuluję. 
Pragnę wyrazić słowa uznania dla wszystkich producentów 
produktów tradycyjnych, ekologicznych i regionalnych za 
determinację i wielką aktywność w dziedzinie promowania 
i propagowania tych produktów, a tym samym promowania 
tradycyjnych metod i receptur wytwarzania, opartych na 
tradycjach kulinarnych naszego regionu. To jeden z bardzo 
ważnych aspektów kreowania wizerunku naszego regionu,  
w tym przypadku przez pryzmat podkarpackich smaków – 
powiedział podczas uroczystości wicemarszałek Wojciech 
Buczak.  

Podkarpacie jest absolutnym liderem ministerialnej listy. 
Pierwszy produkt z Podkarpacia zarejestrowany został już w 
październiku 2005 roku i była to kiełbasa markowska, 
Zakładu Uboju i Przerobu Mięsa Jana Fołty z Markowej. Dziś 
kiełbasa markowska znana jest wielu klientom w całej Polsce.     

200 produktów na liście ministra to rzeczywiście swoisty 
rekord. Dla przykładu województwo mazowieckie 
zarejestrowało na liście tylko 88, a warmińsko-mazurskie 
zaledwie 25 produktów. Ta rekordowa liczba wynika 
zarówno z  aktywności  samych wytwórców, jak 
i zaangażowania urzędników marszałka, bo to za 
pośrednictwem urzędów marszałkowskich producenci 
docierają do ministerstwa.  

Samorząd Województwa Podkarpackiego od początku 
istnienia inicjuje oraz mocno angażuje się w organizację 
i współorganizację rożnego rodzaju wydarzeń, których 
wspólnym celem jest promowanie żywności wysokiej 
jakości, zarówno ekologicznej, jak i tradycyjnej. Samorząd 
Województwa Podkarpackiego od lat promuje i rozsławia 
nasz region poprzez regionalną kuchnię. Historia sprawiła, że 
tereny dzisiejszego Podkarpacia były tyglem kultur i tradycji 
różnych narodowości. Dziś korzystamy z tego bogatego 
dziedzictwa, promując region poprzez pryzmat smaków, 
które często powstawały w kuchniach naszych babć, a które 
dziś, przeżywają swoisty renesans.  

Na Listę produktów tradycyjnych prowadzoną przez 
Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi wpisywane są 
produkty, których jakość i wyjątkowe cechy wynikają ze 
stosowania tradycyjnych metod produkcji, czyli takich 
wykorzystywanych od co najmniej 25 lat. Jest ona sposobem 
na promowanie tych produktów, których specyfika 
wytwarzania wiąże się z danym regionem lub lokalną 
społecznością. Trafienie na ministerialną listę jest często 
sposobem na zachowanie oryginalnej receptury czy 
sposobu wytwarzania, które w przeciwnym razie mogłyby 
zaginąć. 

Podkarpackie bije rekordy
Aleksandra Gorzelak –Nieduży 
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Gospodarstwo Agroturystyczne Wilcza Jama w Smolniku 
nad Sanem to miejsce szczególne. Ściągają tam 
amatorzy spokoju, cudownej przyrody, Bieszczadów, 
wspaniałej polskiej kuchni i magicznej atmosfery. 
Funkcjonowanie ośrodka nie byłoby możliwe, gdyby nie 
środki unijne. Gospodarstwo Agroturystyczne „Wilcza 
Jama” stworzyło swoją ofertę turystyczną dzięki 
dofinansowaniu z Europejskiego Funduszu Rozwoju 
Regionalnego w ramach Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa Podkarpackiego na lata 
2007 – 2013. Od czterech lat Wilcza Jama posiada jednak 
dodatkową funkcję. Gromadzi wspaniałych artystów 
wokalnych, którzy śpiewają teksty Edwarda Stachury 
w ramach „Festiwalu Stachura”.

Pielęgnowanie dziedzictwa i promowanie talentów 
Od początku w organizację „Festiwalu Stachura”, którego 
pomysłodawcą jest Wojciech Zaguła z firmy SOS MUSIC, 
zaangażowane są dwa regiony: podkarpackie i kujawsko – 
pomorskie. Wydarzenie oprócz przypominania twórczości 
polskiego poety, ma na celu pielęgnowanie polskiej 
twórczości i promowanie młodych talentów. Inicjatywa od 
początku cieszy się ogromnym zainteresowaniem 
mieszkańców Podkarpacia. W tym roku na koncert – spektakl 

finałowy, wieńczący warsztaty, który organizowany był  
zarówno w Smolniku, jak i w Teatrze im. W Siemaszkowej w 
Rzeszowie ściągnęły tłumy. Wśród publiczności znalazły się 
także osoby, które na co dzień ze względu na pełnione 
f u n k c j e  d o k ł a d a j ą  w i e l u  s t a r a ń  z w i ą z a n y c h  
z pielęgnowaniem kultury, czy promowaniem polskich 
artystów, a prywatnie jak sami podkreślają są ogromnymi 
wielbicielami Bieszczadów i Festiwalu Stachura, w tym: 
pochodzący ze Stalowej Woli dr Jerzy Kwieciński - 
Wiceminister Rozwoju, Władysław Ortyl -Marszałek 
Województwa Podkarpackiego, Piotr Całbecki -Marszałek 
Województwa Kujawsko – Pomorskiego oraz Adam 
Hamryszczak – Dyrektor Departamentu Zarządzania RPO, 
aktualnie podsekretarz stanu w Ministerstwie Rozwoju. 
Praca pod okiem cenionych muzyków 
Warsztaty młodych wokalistów odbywały się pod okiem 
Romana Kołakowskiego, kierownika artystycznego 
festiwalu, reżysera spektaklu i autora muzyki do tekstów 
śpiewanych przez młodzież oraz Adama Skrzypka, 
kierownika muzycznego Teatru Capitol we Wrocławiu i jego 
zespołu, a także Magdaleny Śniadeckiej – Skrzypek, trenerki 
wokalnej. Finałowy koncert – spektakl Pieśni i Milczenie 
uświetnili swoimi występami inni doskonali artyści w tym: 
Jerzy Mamcarz - poeta, kompozytor, pieśniarz,  Jerzy 
Stachura Junior - bratanek Edwarda Stachury, malarz i bard, 
Adam Strug – pieśniarz i instrumentalista oraz Aro Kłusowski 
– pochodzący z Jarosławia wokalista, kompozytor i autor 
tekstów, zdobywca wielu nagród muzycznych w kraju 
i zagranicą. 
Cztery lata Festiwalu Stachura 
W warsztatach poezji czynnej im. Edwarda Stachury udział 
wzięła grupa 12 młodych niezwykle utalentowanych 
wokalistów z całej Polski, laureatów festiwali muzycznych, 
absolwentów i studentów szkół teatralnych i wokalnych. 
Owocem ich trzydniowej pracy w Wilczej Jamie był koncert – 
spektakl „Pieśni i Milczenie”, które zaprezentowano trzy razy 
w formie koncertów: w Wilczej Jamie, w rzeszowskim teatrze 
im. Wandy Siemaszkowej oraz w Teatrze „Baj Pomorski” 
w Toruniu. 

Piękna przyroda i młode talenty 
Sylwia Tęcza
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